

ԳԼԽԱՎՈՐ ԽՄԲԱԳՐԻ ԽՈՍՔԸ

Միբեյլի՝ ընթերցող, Ձեր դատին է ներկայացվում «Սոցիալ-տնտեսական զարգացման արդի հիմնախնդիրները Հայաստանի Հանրապետությունում» ժողովածուի հերթական համարը, որը վերնագրված է ««Տնտեսական նորոգություններ» գործարկման ուղիները Հայաստանում» («Սոցիալ-տնտեսական զարգացման արդի հիմնախնդիրները Հայաստանի Հանրապետությունում - հատոր 2):

Ժողովածուի այս համարը նաև ««Տնտեսական հրաշքները» գործարկման ուղիները Հայաստանում» («Սոցիալ-տնտեսական զարգացման արդի հիմնախնդիրները Հայաստանի Հանրապետությունում - հատոր 1) գիտական հոդվածների ժողովածուի տրամաբանական շարունակությունն է և պատահական չէ, որ այն վերնագրվել է հատոր 2:

Հատոր 1 ժողովածուն իրենում ներառում է 20-րդ դարում «տնտեսական հրաշքներ» իրականացրած ավելի քան երկու տասնյակ պետությունների, իսկ հատոր 2 ժողովածուն իրենում ներառում է «տնտեսական նորոգություններ» իրականացրած երկու տասնյակ պետությունների տնտեսվարման առաջավոր փորձը, որոնք ընթերցողներին հնարավորություն են տալիս առանց տարբեր աղբյուրների (էլեկտրոնային կամ տպագիր) դիմելու տեղեկություն ստանալ վերջին 70 տարիներին տարբեր պետություններում իրականացված և տնտեսական կյանքի վրա էական ազդեցություն թողած արմատական բարեփոխումների, դրանց պատճառների, ընթացքի ու արդյունքների մասին: Դրանցում կիրառված հիմնուղիներն ու գործիքակազմերը օգտակար և ուսանելի կարող են լինել ոչ միայն Հայաստանի տնտեսության զարգացման համար, այլև տարբեր երկրների գործադիր և օրենսդիր իշխանություններին՝ իրենց ծանր, ստեղծագործ, հեղափոխական փոփոխությունների միտված գործունեության մեջ:

Հատոր 2 ժողովածուի գիտական հոդվածների վերնագրերը, ամփոփագրերը, բանալի բառերը և գիտական նորույթներն ժողովածուում ամփոփված ու ներկայացված են առանձնացված ձևով՝ «Ժողովածուի գիտական նորույթները» խորագրի ներքո, երեք լեզուներով (հայերեն, ռուսերեն, անգլերեն):

«Ժողովածուի գիտական նորույթները» խորագրի ներքո ամփոփված և ներկայացված են ժողովածուի երկու տասնյակ գիտական հոդվածների գիտական նորույթները, որոնք, ըստ էության, կազմում են ժողովածուի սերուցքը և կարևոր նշանակություն կունենան ինչպես գիտության, այնպես էլ տարբեր երկրների տնտեսությունների հետագա զարգացման համար: Ժողովածուն ունի ստորև բերվող առանձնահատկությունները.

Առաջին՝ այն ունի բացառիկ կիրառական նշանակություն և արդիական առաջարկությունների միտվածություն, որոնք գործարկելի կարող են լինել տարբեր երկրների տնտեսությունների տարբեր ոլորտներում: Այդ կիրա-

ռական առաջարկությունները ժողովածուում ամփոփված և ներկայացված են «Տնտեսությունների արագատեմպ զարգացման բանալիները» խորագրի ներքո՝ երեք լեզուներով՝ հայերեն, ռուսերեն, անգլերեն, ինչը հնարավորություն է տալիս ժողովածուի մասին պատկերացում կազմելու նաև ռուսալեզու և անգլիալեզու ընթերցողներին:

Երկրորդ՝ ժողովածուի ինչպես գիտական նորությունները, այնպես էլ կիրառական առաջարկությունները գիտական ուղեցույց կհանդիսանան ոչ միայն իշխանությունների օրենսդիր և գործադիր մարմինների, այլև գիտությամբ զբաղվելու ցանկություն ունեցողների (գիտաշխատողներ, ասպիրանտներ) և բուհերի դասախոսական անձնակազմի համար:

Երրորդ՝ ժողովածուում հոդվածների ինչպես գիտական նորությունները, այնպես էլ կիրառական առաջարկությունները ներկայացված են գիտահանրամատչելի լեզվով, որպեսզի դրանք հասկանալի ու ընկալելի լինեն նաև շարքային քաղաքացիների համար և համահունչ լինեն նրանց հոգուն ու մտքին և դառնան նրանց սեփականությունը բոլոր իմաստուն խոսքերի պես:

Եվ, եթե մեջբերենք գրքերից մեկում քնարական ոճով կատարված՝ համեմատությունը, ապա «ինչպես մեղուներն են ծաղիկներից նեկտարը՝ մեղրը հավաքում», այնպես էլ այս կիրառական առաջարկությունների հեղինակներն են տարբեր պետությունների տնտեսվարման առաջավոր փորձը գրքերից, գիտական հոդվածներից ու կայքերից հավաքել, լրամշակել և կիրառական առաջարկություններ են կատարել:

Այդ կիրառական առաջարկությունները երկրներում օրենսդիր և գործադիր մարմիններին հնարավորություն կտան՝

- 1) տեսնելու տնտեսության տարբեր ոլորտների թերություններն ու բացթողումները և վերացնելու դրանք,
- 2) համակարգային լուծում տալու տնտեսությունում առաջացած հիմնախնդիրներին՝ օգտվելով տարբեր պետությունների տնտեսությունների տարբեր ոլորտներում կուտակված տնտեսվարման համաշխարհային առաջավոր փորձից:

Որպես վերջաբան արձանագրենք, որ ինստիտուտը ծրագրում է 2022 թվականի առաջին կիսամյակում կազմակերպել և անցկացնել գիտական նստաշրջան, որի խորագիրն է «Տնտեսական հրաշքները և նորոգությունները աշխարհում». գործարկման ուղիները Հայաստանում»:

Տնտեսական նորոգություններ իրականացրած երկու տասնյակ պետությունները ժողովածուում խմբավորել են հերթականությամբ՝ ստորև բերված երեք խոշորացված խմբերում.

1. Եվրոպական տարածաշրջանի երկրներ

1.1. Ավստրիա

1.2. Չեխիա

- 1.3. Շվեդիա
- 1.4. Պորտուգալիա
- 1.5. Կիպրոս
- 1.6. Հունաստան
- 1.7. Շվեյցարիա
- 1.8. Ֆրանսիա
- 1.9. Ռումինիա
- 1.10. Նորվեգիա

2. Ասիական-Խաղաղօվկիանոսյան տարածաշրջանի երկրներ

- 2.1. Թայվան
- 2.2. Իրան
- 2.3. Ֆիլիպիններ

3. Ամերիկյան և այլ տարածաշրջանների երկրներ

- 3.1. Բրազիլիա
- 3.2. Արգենտինա
- 3.3. Կանադա
- 3.4. Ավստրալիա
- 3.5. Քաթար
- 3.6. Ռուանդա

Ժողովածուի վերջում տեղադրված է 2 հավելված՝ ստորև բերված բովանդակությամբ.

Հավելված 1

«Տնտեսական նորոգություններ» ուսումնասիրող գիտաշխատողները և հետազոտվող երկրները

Հավելված 2

Մեր հեղինակները

СЛОВО ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА

Уважаемый читатель, на Ваш суд представляется очередной сборник научных статей под названием “Современные проблемы социально-экономического развития Республики Армения”, который переименован в “Экономические инновации: пути применения в Армении” (“Современные проблемы социально-экономического развития Республики Армения, том 2”).

Этот номер сборника “Экономические чудеса”: пути применения в Армении” (“Современные проблемы социально-экономического развития Республики Армения, том 1”) является логическим продолжением сборника научных статей и не случайно, что он озаглавлен в том 2.

Том 1 включает в себя передовой опыт двух десятков стран, которые совершили “экономические чудеса” в 20 веке, а том 2 охватывает передовой опыт двух десятков стран, которые провели “экономические реформы”, и позволяет читателю получить информацию о причинах, процессе и результатах реформ, которые произошли в разных странах за последние 70 лет и оказали значительное влияние на экономическую жизнь, не прибегая к помощи различных источников (электронным или печатным); руководящие принципы и инструменты, используемые в них, безусловно, могут быть полезны и поучительны не только для развития экономики Армении, но и для органов исполнительной и законодательной власти различных стран, в их творческой, революционной деятельности, ориентированной на изменения.

Названия научных статей тома 2, аннотации, ключевые слова, научные новшества обобщены и представлены отдельно под названием “Сборник научных новшеств”, которые в сборнике даны на трех языках (армянском, русском, английском).

В рубрике “Научные новшества сборника” обобщены и представлены научные новшества двух десятков научных статей сборника, которые по сути являются основой сборника и будут иметь важное значение для дальнейшего развития как науки, так и экономики. Сборник имеет нижеперечисленные особенности:

Во-первых сборник имеет исключительно практическое значение и тенденцию актуальных предложений, которые могут быть реализованы в различных секторах экономики разных стран. Эти практические предложения обобщены в сборнике и представлены под названием «Ключи к экономическому развитию ускоренными темпами» на трех языках (армянском, русском, английском), что позволяет составить представление о сборнике русскоязычным и англоязычным читателям.

Во-вторых как научные, так и практические рекомендации послужат ориентиром не только органам исполнительной и законодательной власти, но и

желающим заниматься наукой (ученые, соискатели, аспиранты) для профессорско-преподавательского состава вузов.

В-третьих: как научные статьи, так и практические предложения в сборнике представлены на общедоступном языке, понятном не только тем, кто отвечает за экономическую политику, но и рядовым гражданам; они созвучны их душам и разумам, они станут их собственностью, как и все мудрые пословицы.

И если мы процитируем лирическое сравнение в одной из книг, то подобно тому, как пчелы собирают нектар с цветов, так и исследователи института почерпнули из книг, статей и сайтов опыт новшеств и экономических чудес разных стран, внесли практические предложения по их внедрению.

Эти практические предложения позволяют органам законодательной и исполнительной власти:

1. увидеть недостатки и упущения различных секторов экономики и устранить их,
2. системно решать проблемы, возникшие в экономике, используя накопленный в различных сферах наилучший мировой опыт.

В заключении отметим, что институт планирует в первой половине 2022 года организовать и провести научную сессию под названием “Экономические чудеса и реформы в мире: пути применения в Армении”.

Два десятка стран, осуществивших экономические реформы, сгруппированы в сборнике по трем укрупненным группам.

1. Страны европейского региона

- 1.1. Австрия
- 1.2. Чехия
- 1.3. Швеция
- 1.4. Португалия
- 1.5. Кипр
- 1.6. Греция
- 1.7. Швейцария
- 1.8. Франция
- 1.9. Румыния
- 1.10. Норвегия

2. Страны Азиатско-Тихоокеанского региона

- 2.1. Тайвань
- 2.2. Иран
- 2.3. Филиппины

3. Страны Америки и других регионов

- 3.1. Бразилия
- 3.2. Аргентина

3.3. Канада

3.4. Австралия

3.5. Катар

3.6. Руанда

В конце сборника есть 2 приложения следующего содержания:

Приложение 1

Научные сотрудники, изучающие экономические реформы и исследуемые страны

Приложение 2

Наши авторы

THE WORD OF EDITOR IN CHIEF

Dear reader, another issue of “The Contemporary Issues of Socioeconomic Development in the Republic of Armenia” journal entitled “Economic repairs:” ways of Launching in Armenia” has been presented to your court (“The Contemporary Issues of Socioeconomic Development in the Republic of Armenia”, Vol. 2).

This issue is also the logical continuation of “Economic miracles:” ways of Launching in Armenia” (“The Contemporary Issues of Socioeconomic Development in the Republic of Armenia”, Vol. 1) journal and it is no coincidence that it is entitled volume 2.

Volume 1 includes the best practices of more than two dozen states implemented “economic miracles” in the 20th century, volume 2 includes the best practices of two dozen states implemented “economic repairs”. This will enable readers to get information about the reasons, the process, and the results of repairs and radical reforms carried out in different countries over the past 70 years that have had a significant impact on economic life without referring to various (electronic or printed) sources. The fundamental ways and tools applied in them can undoubtedly be useful and instructive not only for economic development of Armenia, but also for the executive and legislative authorities of other countries in their hard, creative, revolutionary activities.

The titles of scientific articles, abstracts, keywords and scientific novelties of Vol. 2 are summarized and presented separately entitled “Journal’s scientific novelties” and are presented in three languages (Armenian, Russian, English).

The scientific novelties of two dozen articles are summarized and presented under the heading “Journal’s scientific novelties”. In fact, they are the cream of the journal and will be important both for science and for the further development of the economies of different countries. The journal has the below features:

First, it has an exceptional applied value and a tendency to relevant proposals, that can be applicable in various sectors of economy. The applied proposals are summarized and presented in “Keys to the economies’ rapid development”, in three languages- Armenian, Russian, English, which makes it possible for Russian-speaking and English-speaking readers to get an idea about the journal as well.

Second, both scientific novelties and the applied proposals will become a scientific guide not only not only for legislative and executive authorities but also for those who want to pursue science (researchers, postgraduates, applicants) and for the universities’ teaching staff.

Tirth, both scientific novelties and the applied proposals of the journal are presented in a popular scientific language that are clear for ordinary citizens, and they are in tune with their spirit and mind and will become their property like all wise words.

And to quote a comparison made in a lyrical style in one of the books, “just like bees collect nectar from flowers”, so the authors of these applied proposals collected the experience of different countries from books, articles, and websites, and made proposals.

That applied proposals will give an opportunity to legislative and executive authorities of countries to

- 1) see the shortcomings and omissions in this area and eliminate them,
- 2) give systematic solutions to the problems that have arisen in the economy, using the best international experience accumulated in these areas.

In conclusion, we should state that the Institute plans to organize and carry out a scientific session in the first half of 2022, the title of which is “Economic miracles and repairs in the world”. Ways of launching in Armenia””.

Two dozen states that have carried out economic repairs were grouped in the journal alternately in the three enlarged groups below:

1. Countries of the European region

- 1.1. Austria
- 1.2. Czech Republic
- 1.3. Sweden
- 1.4. Portugal
- 1.5. Cyprus
- 1.6. Greece
- 1.7. Switzerland
- 1.8. France
- 1.9. Romania
- 1.10. Norway

2. Countries of the Asia-Pacific region

- 2.1. Taiwan
- 2.2. Iran
- 2.3. Philippines

3. Countries of the American and other regions

- 3.1. Brazil
- 3.2. Argentina
- 3.3. Canada
- 3.4. Australia
- 3.5. Qatar
- 3.6. Rwanda

There are 2 appendices with the following content at the end of the conference materials,

Appendix 1

Researchers studying “economic repairs”, and the countries under the study

Appendix 2

Our authors